

REPUBLICA DE CHILE 7.10.92

PRESIDENCIA

REGISTRO Y ARCHIVO

NR.

92/23531

(3)

Dear Mr. President,

I am taking the liberty of writing to you about the case of

Nelson Vladimiro Curinir Lincoqueo.

ARCH.VO

he was a 22 year old Mapuche Indian murdered by your security forces in 1973.

On this 500th. Anniversary of the arrival of europeans on the American continent it seems appropriate to take up the cases of continuing ill treatment of the remaining Indigenous population.

My concerns have always been for all people irrespective of nationality or religion who are the victims of ill treatment and illegal action.

However, I am particularly aware that many native peoples do seem to suffer a very disproportionate degree of suffering and prejudice.

In the case of your country the Amnesty Law of 1978, though on the face of it so very humane and forgiving, does seem to give a sort of acceptance to the severe violations of Human Rights of the previous regime.

With all respect Sir, I urge you to move towards repeal of that Law and to find and punish all those people who so obscenely dragged the good name of your Country down to that shared by the cruel tyrants of history.

It would be wonderful to hear from you and to hear that the killers of Mr. Lincoqueo will be exposed to the shame they must deserve.

And of course, such should be the immediate prospect of all those who committed acts of barbarity then and now.

I am sir,

Yours Respectfully

(MR) *Gordon Gable*

By air mail  
Par avion

ROYAL MAIL



Royal Mail

International

Aerogramme

CV.HJRA

WILLIAM III

200  
YHAY



1 Great Britain Postage Paid

S.R. PATRICIO AYLWIN AZÓCAR

PRESIDENTE DE LA REPÚBLICA de CHILE

PALACIO DE LA MONEDA DE LA MONEDA

SANTIAGO

CHILE.

M 14 OCT 92 M

RECEPCION  
DE DOCUMENTOS

Name and address of sender

Mr. GERSHOM CAPLAN

10 HEATHFIELD COURT

4 CEDAR GARDENS, SUTTON SURREY

U.K. GREAT BRITAIN

Postcode SM2 5EQ

An aerogramme should not contain any enclosure



To open slit here



To open slit here

Señor Secretario

Comisión Chilena de Derechos Humanos  
Freire 570

(CCDH)

Block no. 3 Depto 14

TEMUCO

CHILE.

MRS. C. TYLER  
4 CORNFORD CLOSE  
OSBASTON,  
MONMOUTH  
UK

5 October 1992

Isabel

Dear Señor Secretario,

I am greatly concerned to read about the case of the young NELSON VLADIMIRO CURIÑIR LIN COQUEO and how he was arrested in 1973 and imprisoned. It would appear that without any trial, he was executed shortly afterwards.

This would seem to be a serious violation of this young man's human rights.

I welcome the assurance that this case is being investigated and hope that the whole truth will be revealed and those responsible will be brought to justice.

Yours sincerely  
(Mrs) C. Tyler

Copies to

HE Señor Patricia Aylwin Azocar  
Santiago

and

HE Señor German Riesco  
Embassy of Chile  
London

# AMNESTY INTERNATIONAL



Nobel Peace Prize 1977 UN Human Rights Prize 1978  
Amnesty International British Section

GROUP:

38 Sunningwell Village  
Abingdon, OXON OX13 6RB

2 de octubre de 1992

Señor Patricio Aylwin Azócar  
Presidente de la República  
Palacio de la Moneda  
Santiago  
CHILE

Su Excelencia:

Le escribo puesto que me preocupan las violaciones de los derechos humanos. Me preocupan tanto como miembro de Amnesty International que como simple ser humano.

En esta carta mi preocupación se centra en un indio Mapuche de veintidós años de edad, Nelson Vladimiro Curinir Lincoqueo, quien ha fallecido. Fue detenido por oficiales de la fuerza aérea el 5 de octubre de 1973, mientras ocurría el golpe de estado contra el gobierno democrático del Presidente Salvador Allende. Nelson Curinir era estudiante en la Universidad Técnica del Estado en Temuco y activo en el Partido Comunista.

Aparentemente fue llevado a la base aérea de Maquehua y más tarde transferido a la prisión de Temuco. Sus parientes no pudieron ubicarlo, pero les dijeron que estaba detenido y que sería puesto en libertad poco tiempo después. El 18 de octubre de 1973 se anunció en la radio que había muerto durante un traslado. Qué modo terrible para su familia de enterarse de su muerte. Eventualmente se encontró su tumba, y por orden de un juez civil se exhumó el cadáver en noviembre de 1990. Se descubrió que tenía una herida de bala en la parte posterior del cráneo.

Mi preocupación no se centra únicamente en la muerte de este joven, sino en las violaciones de los derechos de las poblaciones indígenas del mundo. 1992 es el año en el que se festeja la llegada de los europeos al continente americano, y Amnesty International está intentando acabar con el maltrato de todos los indígenas. Espero que se pueda lograr.

Le escribo con la esperanza de que pueda hacer algo para que se esclarezcan los incidentes dudosos, y eventualmente lograr que se enjuicie a los responsables. Espero que mi carta consiga algo positivo.

Le saluda atentamente  
A. Manning

A. MANNING